
11 چهارشنبه 8 تیر 1401
 شماره  8532

عیســی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
به تازگی در یک برنامه تلویزیونی از گشایش بعضی از 
پلتفرم های فیلترشده برای برخی اقشار خاص مانند 
استادان دانشگاه و خبرنگاران خبر داد. اما پرسش 
این اســت که این موضوع به تازگی مطرح شــده یا 
پیش از این هم از سوی بعضی از مسئولان با عناوین 
متفاوت مطرح شــده بود؟ به عنــوان مثال، حدودا 
یک ســال پیش، رئیس ســازمان پدافند غیرعامل 
از طرحی با عنوان »سلســله مراتب دسترســی به 
اینترنت« سخن گفت که در آن زمان واکنش های 
متفاوتی را به همراه داشت. صحبت های اخیر وزیر 
ارتباطات هم به نوعی، همان طرح را در اذهان تداعی 
کرد. درواقع، موضوع ارائه وی پــی ان قانونی که در 
اوایل دهه90 مطرح شــد، این بار بــدون هیچ گونه 
نامگذاری و تنها با بیان چند جمله توصیفی از سوی 

وزیر ارتباطات مطرح شده است.

رفع فیلتر برای اقشار خاص
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در پاسخ به پرسش 
مجری برنامه تلویزیونی که به حضور مسئولان در 
توییتر فیلترشده، اشــاره کرد، پس از توضیحاتی 
درباره حساب کاربری خود، به این موضوع پرداخت 
که نیازهای یک دانش آموز با یک استاد دانشگاه برای 

دسترسی به اینترنت متفاوت است.
زمانی که مجری بــه »تصمیمات عجیب و غریب« 
درباره فیلترینگ اشاره کرد، زارع پور این تصمیمات 
را مربوط به گذشته دانست و تأکید کرد که وزارت 
ارتباطات مسئول فیلترینگ نیست و این موضوع، 
کارگروه و ترکیب خود را دارد. بنابراین قرار است که 
با هماهنگی دستگاه های مختلف، در آینده نزدیک 
برای برخی اقشار خاص مثل استادان یا خبرنگاران، 
بعضی پلتفرم های فیلتر شده براساس نیاز این افراد 

گشایش شود.
اگرچه به نظر می رســد که منظور از گشایش همان 
رفع فیلتر باشــد، اما یادآور ســخنان ابوالحســن 
فیروزآبادی، رئیــس مرکز ملی فضــای مجازی و 
همچنین ســردار جلالی، رئیس ســازمان پدافند 

غیرعامل در سال گذشته است.

فیروزآبادی در حاشــیه آیین راه اندازی 500هزار 
پورت فیبر نوری در 25بهمن1400 درباره سرنوشت 
طرح وی پی ان قانوني به یکــی از خبرنگاران گفته 
بود: »طرح مذکور ادامه دارد و متوقف نشده است. 
صحبت های جدیدی انجام شده و تعاملاتی با وزارت 
ارتباطات در این زمینه خواهیم داشت. از سال آینده 

بحث وي پي ان قانونی را پیگیری خواهیم کرد.«
این در حالی است که سردار غلامرضا جلالی، رئیس 
ســازمان پدافند غیرعامل هم در روزهای ابتدایی 
ســال1400 در یک برنامه تلویزیونی درباره شبکه 
ملی اطلاعات تأکید کرده بود که در طرح شــبکه 
ملی اطلاعات، بحث قطع اینترنت مطرح نیســت و 
آنچه مطرح است، »سلسله مراتب دسترسی« است.

او با اشــاره به اینکه کره جنوبی هم این کار را کرده، 
گفته بود که در داخل کشور سرعت حداکثری، در 
مرزها سرعت حداقلی و در داخل خدمات مبتنی بر 

دیتاسنترهای داخل کشور است.
با این توضیح البته دقیقا مشــخص نشد که منظور 
رئیس سازمان پدافند غیرعامل از »سلسله مراتب 
دسترسی«، وی پی ان قانونی اســت یا ارائه سرعت 

متفاوت.

سابقه وی پی ان قانونی
با این اوصاف، بحث وی پی ان قانونی به سال ها پیش 

باز می گردد؛ اوایل دهه90.
بهمن ماه ســال1391 مرکز ملی فضــای مجازی 
پایگاه رســمیvpn.ir  را برای ثبت نام متقاضیان 
وی پی ان قانونی معرفی کرد. در آن زمان، اعلام شد 
که متقاضیان حقوقی مانند سازمان ها، مؤسسات، 
دانشــگاه ها، نمایندگی  های خارجی و شــرکت ها 
می توانند درخواســت خود را در این ســایت ثبت 

کنند.
همچنین در آبان94، محمود خسروی، معاون وزیر 
وقت ارتباطــات و فناوری اطلاعات بــا بیان اینکه 
ســرور پروژه وي پي ان قانونی در شرکت ارتباطات 
زیرساخت ایجاد شده است، ســرانجام اجرای این 

طرح در کشور را تشریح کرد.
در شهریور سال1398 هم محمدجواد آذری جهرمی، 
وزیر وقت ارتباطات و فنــاوری اطلاعات با حضور 
در صحــن علنی مجلــس درباره مافیــای فروش 
فیلترشکن ها صحبت و رسما اعلام کرد که سیستم 
فیلترینگ با توجه به هم ســطح بودنش برای همه، 
کارکرد مناســبی ندارد و ســطح دسترســی باید 

متفاوت باشد. آذری جهرمی با اشاره به اینکه وزارت 
ارتباطات بارها و بارها تأکید کرده که باید فیلترینگ 
طبقه بندی شود، گفت که نمی شود سطح سیستم 
و فیلترینگ اینترنت برای یک استاد دانشگاه یا یک 

دانشجو یا یک خبرنگار برابر باشد.
پس از اظهارات آذری جهرمی، حــالا نوبت رئیس 
مرکز ملی فضای مجــازی بود که تنهــا طی 2ماه 
بعد، یعنی در آبان98 اعلام کند که ما هم مثل وزیر 
ارتباطات که گفته فیلترینگ برای یک پسر 5ساله 
و استاد دانشگاه نباید یکی باشد، موافق این موضوع 
هستیم که سطوح مختلف دسترسی تعریف شود. 
این در حالی است که در اسفند99 فیروزآبادی در 
گفت وگو با یکی از خبرگزاری ها اعلام کرد: این پروژه 
تحت عنوان مدیریت وی پی ان و اینترنت کشور برای 
دسترسی طبقات مختلف مانند خبرنگاران، پزشکان 
و دانشگاهیان با هدف رفع نیازهای اینترنتی آنها و 

ارائه شرایط بهتر سرویس دهی اجرایی می شود.
به این ترتیــب به نظر می رســد کــه در آینده ای 
نه چندان دور تعیین ســطح دسترسی به اینترنت 
برای طبقه های مختلف جامعه، تحت هر عنوانی که 

نامگذاری شود، اجرایی خواهد شد. 

ویپیانقانونی،عملیاتیمیشود؟
 وزیر ارتباطات به تازگی اعلام کرده که بعضی از پلتفرم های فیلترشده برای برخی از اقشار در دسترس قرار می گیرد

عمادالدین قاسمی پناهاینترنت
روزنامه نگار

احتمال بروز کووید مزمن با ابتلای 
چندباره  به کرونا

یکی از مقام هاي ســازمان جهانی بهداشــت اخیرا هشدار 
داده اســت هر چه تعداد دفعات ابتلای یک فرد به بیماری 
کووید-19 بیشتر باشد، احتمال اینکه با بدشانسی به عوارض 
طولانی مدت بر ســلامتی ناشــی از ابتلا به ویروس کرونا 
مبتلا شود، بیشتر می شــود. به گزارش بیزینس اینسایدر،  
دیوید نابارو، فرستاده ویژه سازمان بهداشت جهانی در امور 
کووید-19 گفت: در صورتی که پروتکل ها را رعایت نکنید و 
به دفعات به کووید-19 مبتلا شوید، بیشتر احتمال دارد به 
کووید طولانی با عوارض جدی بر سلامت بدن دچار شوید. 
هیچکس دوست ندارد بارها و بارها به بیماری مبتلا شود که 
عوارض جدی و خطرناکی در طولانی مدت دارد. مشکلات 
ناشی از کووید مزمن می تواند برای چندین ماه هرکسی را 

از کار بیندازد. 

به گفته مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها، کووید طولانی 
زمانی اتفــاق می افتد که فردی مبتلا بــه کووید-19 دچار 
علائمی شــود که برای مدت طولانی در بدن او باقی بماند. 
این مرکز می گوید علائم ممکن است هفته  ها یا ماه  ها طول 
بکشد و حتی در صورت برطرف شــدن، دوباره عود کند. بر 
اساس گفته مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها، افرادی 
که در دفعه نخست به طور شدیدی دچار کووید شده اند و 
همچنین دچار مشکلات و بیماری های زمینه ای بوده اند، از 
سویی واکسینه نشده باشند یا سندرم التهابی چند سیستمی 
را در طول یا بعد از بیماری تجربه کرده باشند، به احتمال زیاد 

کووید مزمن را تجربه خواهند کرد. 
یک مطالعه جدید در دانمارک نشان داد که بیماران خفیف 
کووید-19 در مقایســه با آنهایی که دچار کووید نشده اند، 
بیشتر در معرض خطر تشخیص پارکینسون، آلزایمر، سکته 
مغزی و خونریزی مغزی هســتند. بر اســاس مطالعه اخیر 
منتشر شده در مجله Frontiers in Neurology در ژوئن 
امســال، اغلب اختلالات عصبی پس از کووید-19 بیشتر از 
سایر عفونت های تنفسی نبودند. دکتر پردیس ظریف کار، 
سرپرست تیم تحقیق، عضو گروه نورولوژی در بیمارستانی 
در کپنهاگ می گوید: بیش از 2 ســال از شروع همه گیری 
کووید-19 می گذرد و ماهیــت دقیق و اثرات کووید-19 بر 

اختلالات عصبی هنوز به طور کامل مشخص نشده است. 

راه اندازی اولین ابزار جیمز وب 
برای رصدهای علمی

تلســکوپ فضایی 10میلیارد دلاری جیمز وب با آزمایش 
4 ابزار پیشــرفته و حالت های مختلف آن در حال تکمیل 
و راه اندازی اســت. این ابزارها به وب جیمز اجازه می دهد 
هم کهکشــان های دور و هم اجرام نزدیک تر در کهکشان 
راه شــیری یا منظومه شمســی را مطالعه کند. به گزارش 
اســپیس، اکنون یکی از این ابزارها آماده اســتفاده است 
و مقامات وب آماده می شــوند تا اولیــن تصاویر عملیاتی 
رصدخانه را در 12جولای منتشر کنند. رنه دویون، محقق 
اصلی ایــن عملیات و محقق ســیارات فراخورشــیدی و 
کارشناس ابزار دقیق نجومی در دانشــگاه مونترال، گفت: 
این دســتگاه که تصویرگر مادون قرمز نزدیک و ابزار طیف  
نگار بدون شــکاف )NIRISS( نام دارد، ســاخته شده با 
مشارکت کانادایی هاست و به  طور قابل  توجهی بهتر از آنچه 
ما پیش بینی می کردیم عمل می کنــد. NIRISS در کنار 
حسگر هدایت کانادا )FGS( کار خواهد کرد که به تلسکوپ 
اجازه می دهد دقیقا اهداف را از عمیق ترین مکان های فضا 

نشان دهد. 

روح الله فتحــی، عضــو هیــأت علمــی 
پژوهشــگاه رویــان جایــزه بین المللی 
کرایوبیولــوژی را دریافــت کــرد. ایــن 
جایزه به صورت سالانه توسط انجمن 
جهانی کرایوبیولوژی به پژوهشــگران 
زیــر ۴۵ســال فعــال در حــوزه زیســت 
انجمــاد و یــا کرایوبیولــوژی تعلــق 
می گیــرد کــه در کشــور خودشــان در 

توسعه این علم مؤثر هستند.

 45 
سال

یــک شــرکت فنــاور ایرانــی موفــق بــه 
بهبــود کیفیــت دیســک چندمنظــوره 
دیجیتــال بــا اســتفاده از نانوپوشــش 
ایرانــی شــد. این شــرکت بــا اســتفاده 
دیســک  داخلــی  متخصصــان  از 
چندمنظوره دیجیتــال ۱۲۰میلی متری 
با ظرفیــت ۹گیگابایت دارای پوشــش 
نانومتــری تولیــد کــرد، ايجاد پوشــش 
روش  از  اســتفاده  بــا  نانومتــری 
اسپاترینگ بر سطح 9DVD، موجب 
بهبود کارایی این محصول شده است.

  9 
گیگابایت
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